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ACTA DE LA SESSIÓ NÚM. 04/2012 ORDINÀRIA DEL PLE DE 
L’AJUNTAMENT DE MANACOR CELEBRADA EL DIA 5 DE MARÇ DE 2012  
  
 
Identificació de la sessió: 
Núm.  04/2012 
Sessió: ordinària 
Data: 5 de març de 2012  
Horari: 11.30 a 14.05 hores 
Lloc: Sala de sessions de l’Ajuntament de Manacor 
 
 
Assistents 
President 
Antoni Pastor Cabrer 
 
Regidors 
- Pel grup municipal Partit Popular de Manacor 

1. Bosch Lliteras, Llorenç 
2. Riera Mascaró, Catalina 
3. Rufiandis Cabrer, Francisca 
4. Bover Sansó, Maria 
5. Sureda Fons, Antoni 
6. Sureda Rosselló, Sebastiana 
7. Sureda Fons, Maria Magdalena 
8. Flores Pineda, Roberto Arturo 
9. Matamalas Albertí, Cristina 
10. Servera Munar, Antonio 

 
- Pel Grup Municipal Socialista 

1. Fernández Rubí, Amanda 
2. Nadal Santandreu, Sebastià 
3. Hinojosa Abenza, Nuria 

 
- Pel Grup Municipal PSM-IV-EN-APIB 

1. Oliver Gomila, Miquel 
 
- Pel Grup Municipal AIPC  

1. Gomila Capó, Joan  
2. Amer Artigues, Bernat 

 
- Pel Grup Municipal ALM 

1. Mateu Capllonch, Francisco 
2. Ginard Puigserver, Joan 
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- Pel Grup Municipal d’Esquerra Republicana 

1. Llodrà Gayà, Joan 
 
 
Secretari general 
Antoni Benlloch Ramada 
 
 
Absències amb excusa 
Sr. Sebastià Gaià Riera (Grup Municipal PSM-IV-EN-APIB). 
 
 
Incidències 
El Sr. Bosch Lliteras s’absenta de la sessió durant el debat i votació del punt núm. 6 de 
l’ordre del dia, reincorporant-se al punt número 7. 
 
 
Ordre del dia, desenvolupament de la reunió i acords: 
 
1. Lectura i aprovació de l’acta de les sessions números 02/2012 i 03/2012. 
2. Precs i preguntes. 
 
Dictàmens de la Comissió Informativa General 
3. Denegació de sol·licituds de funcionaris de compatibilitat per exercir una segona 
activitat. 
4. Integració plena en els nous grups de titulació de policia local de l’Ajuntament de 
Manacor. 
5. Desestimació de recurs de reposició interposat per Aguas Manacor SA i pròrroga 
forçosa i intervenció tècnica de la concessió de la prestació del servei d’abastiment i 
sanejament d’aigua del nucli urbà de Manacor. 
6. Aprovació rectificació Inventari Municipal a 31.12.2011. 
7. Resolució d’al·legacions i aprovació provisional al Catàleg del Patrimoni Històric-
Artístic. 
 
Mocions 
8. Moció del grup municipal PSM-IV-ExM per instar al Govern de l’Estat a modificar la 
Llei hipotecària a fi de regular la dació en pagament i adoptar les mesures necessàries per 
evitar els desnonaments per motius econòmics. 
9. Moció del grup municipal PSM-IV-ExM en contra de l’exhibició d’animals salvatges en 
circs. 
 
Moció d’urgència  
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Moció de tots els grups municipals per garantir el servei de transport entre els diferents 
nuclis de població del municipi de Manacor 
 
 
El president obri la sessió, i abans d’iniciar l’ordre del dia, de conformitat amb tots els 
grups municipals, proposa que es doni lectura a la Declaració Institucional amb motiu 
del Dia Internacional de la Dona 
 
La Sra. Fernández Rubí llegeix la declaració institucional. 
 
“Declaració Institucional que presenten els grups municipals PP, AIPC, PSOE, 
PSM-IV-E, ALM, Esquerra, amb motiu del Dia 8 de Març, Dia Internacional de la 
Dona 
 
El vuit de març de 1908 a la fàbrica de teixit Cotton de Nova York varen morir en un 
incendi provocat 146 dones que reivindicaven els seus drets, des de 1911 cada any es 
celebra aquest dia en record d’aquelles dones i per vindicar la igualtat entre homes i 
dones. 
 
L’any 1978 es va aprovar la Constitució Espanyola que garanteix la igualtat de drets 
entre dones i homes.  Aquesta igualtat també és un principi jurídic universal reconegut a 
diversos texts internacionals sobre drets humans i un principi fonamental a la Unió 
Europea. 
 
Nacions Unides va proclamar el dia vuit de març, el Dia Internacional de la Dona, per 
posar de relleu els esforços que s’han de dedicar per aconseguir un món més just i 
d’igualtat d’oportunitats de les dones. 
 
Un dels canvis més importants que s’ha produït en la nostra societat en les darreres 
dècades ha estat l’evolució de la situació de les dones i l’avanç en el tema de la igualtat, 
un fet que ha situat Espanya en l’avantguarda europea i ha format part fonamental de la 
nostra modernització com a país. 
 
Avui les dones tenen una major presència en la vida econòmica, social i política, gràcies 
a l’esforç individual i col·lectiu, que ha estat compartit per la societat i acompanyat per 
les polítiques desenvolupades per les diferents Administracions Públiques. 
 
A més, s’ha fet un gran avanç en la legislació que reconeix els drets de les dones a viure 
sense violència de gènere, a decidir sobre la seva maternitat i, en general, a la igualtat a 
tots els àmbits de la seva vida, en especial a l’àmbit laboral. 
 
Però s’ha de continuar treballant per al desenvolupament dels drets reconeguts de tal 
manera que la igualtat sigui real a tots els àmbits de la vida social, econòmica, política i 
cultural. 
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L’avanç en drets individuals i el desenvolupament de l’Estat del Benestar han 
acompanyat a les dones i els homes del nostre país en el seu projecte vital.  Malgrat les 
dificultats no podem permetre que aquest procés d’avanç, que és positiu per a la societat 
en conjunt, pateixi retrocessos ni es paralitzi. Creiem necessari defensar i mantenir 
conquestes adquirides i seguir impulsant actuacions que facin efectiu el dret a decidir, la 
protecció eficaç enfront de la violència de gènere, la igualtat en l’ocupació, la igualtat 
salarial, i el dret a la conciliació, en definitiva la igualtat efectiva de dones i homes. 
 
Valoram l’important impuls de la igualtat durant els últims anys a la nostra societat, el 
que ha permès incrementar la participació de dones, aportant amb això un potencial 
fonamental per al desenvolupament social, econòmic, polític i democràtic del nostre 
país. 
 
En definitiva, en un dia com avui, volem expressar la nostra confiança en els avenços 
socials aconseguits fins ara, però també la necessitat de seguir treballant per tal que la 
tan desitjada igualtat entre dones i homes sigui ben aviat una realitat aconseguida al cent 
per cent. 
 
Per tot això, l’Ajuntament de Manacor es compromet a treballar per a la defensa i la 
promoció de la igualtat sempre en el marc de les seves competències. 
 
Els portaveus.  Manacor, 28 de febrer de 2012”. 
 
 
Seguidament es procedeix a tractar els punts de l’ordre del dia. 
 
 
1. Lectura i aprovació de l’acta de les sessions números 02/2012 i 03/2012 
 
* Acta de la sessió número 02/2012 extraordinària de 31 de gener de 2012.   
 
El Sr. Oliver Gomila demana la rectificació de l’acta 02/2012, en el sentit següent: A la 
pàgina 4, segon paràgraf, línia tercera, on diu “considera que la reducció del deute 
municipal és conseqüència de la mala gestió de l’equip de govern” ha de dir “considera 
que la reducció de partides és per pagar indemnitzacions per les expropiacions i els 
interessos degut a la mala gestió del govern”;  en el mateix paràgraf, línia 12, no és de 
l’any 2006, sinó que ha de dir “de l’any 2005”.   A la pàgina 6, al final de la intervenció 
del Sr. Gaià Riera, s’ha d’afegir “L’Ajuntament no genera llocs de feina directament, 
però perquè això passi el que ha de fer l’Ajuntament és facilitar i millorar les 
tramitacions per ajudar a les empreses que s’instal·lin a Manacor i no se’n vagin”. 
 
* Acta de la sessió  número 03/2012 ordinària de 6 de febrer de 2012  
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El Sr. Oliver Gomila, pel que fa a l’acta 03/2012, al punt de precs i preguntes, tercera 
pregunta del Grup Municipal PSM-Iniciativa Verds-Entesa, intervenció del Sr.Gaià 
Riera, s’ha d’afegir al final “la prova que no els ha informat l’equip de govern de l’estat 
del PGOU és que les tres darreres comissions informatives demanà que s’havia fet per 
aprovar el PGOU i a la primera el Sr. Bosch Lliteras es va negar a informar-li i, després 
per dues vegades consecutives, la Sra. Riera Mascaró tampoc va voler informar-li ni 
permetre que els tècnics assistissin a la comissió per donar-los conèixer l’estat del 
PGOU.  Justifica aquests raonaments per fer la pregunta en el Ple”.  Així mateix 
requereix que s’afegeixi al punt de precs i preguntes, referit al prec que va formular en 
el Ple, “manca d’informació sobre la composició del consistori, la data dels Plens 
ordinaris és l’antiga, etc.”. 
 
La Sra. Fernández Rubí sol·licita la rectificació de l’acta 03/2012 en el sentit següent:  
al punt de precs i preguntes, primera pregunta formulada per la Sra. Fernández Rubí, 
s’ha d’afegir al final de la primera intervenció de la Sra. Riera Mascaró “i a informar a 
l’Ajuntament com estava la redacció del projecte en el termini de sis mesos”.  I, al punt 
de l’ordre del dia número 7, primera intervenció de la Sra. Riera Mascaró, s’ha 
d’introduir “Afirma que la moció en aquell moment deia mentides”. 
 
El Sr.  Mateu Capllonch qüestiona que en el punt número 10 no s’hagi fet cap resum de 
les intervencions, per la qual cosa demana que s’escolti la cinta de gravació per 
introduir un resum del debat.  
 
El batle demana al Secretari que escolti la cinta pel que fa a la rectificació demanada per 
la Sra. Fernández Rubí i per fer un resum de les intervencions del punt núm. 10 
reclamat pel Sr. Mateu Capllonch. 
 
El Ple de l’Ajuntament acorda per unanimitat: 
 

I  
 

Aprovar l’acta de la sessió número 02/2012 extraordinària celebrada el 31 de gener de 
2012, amb les rectificacions apuntades pel Sr. Oliver Gomila. 
 

II 
 

Deixar damunt la taula l’acta de la sessió número 03/2012 ordinària celebrada el 6 de 
febrer de 2012, als efectes, si és el cas, de la rectificació demanada per la Sra. Fernández 
Rubí i del resum de les intervencions del punt núm. 10 reclamat pel Sr. Mateu 
Capllonch. 
 
 
2. Precs i preguntes 
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PREGUNTES ESCRITES 
 
* Presentades pel Grup Municipal d’Esquerra Republicana el 29 de febrer de 2012, amb el 
número 2356 de REG: 

“1. Quines gestions i amb quin calendari s’han fet des de l’equip de govern per 
tal que es faci efectiva la moció aprovada al passat Ple ordinari en què s’insta el 
govern de l’Estat a incloure als PGE de 2012 la partida per l’Estel de Llevant? 
2. Fa prop de mig any es va aprovar per unanimitat una moció del nostre grup 
municipal en què s’instava l’equip de govern a avançar dins la implementació 
del programari lliure als ordinadors de l’Ajuntament. Quines mesures s’han pres 
i quina valoració se’n fa? 
3. El batle va presentar fa unes setmanes a la premsa i al president Bauzà tot un 
seguit de propostes per al futur de Manacor. En relació a una d’elles, l’ecobarri, 
ens agradaria saber si és una proposta ferma o més bé un brindis al sol. Ens ho 
podeu aclarir? 
Joan Llodrà Gayà. Grup Municipal d’Esquerra Republicana. Manacor, 29 de 
febrer de 2012”. 

 
1a Pregunta: La formula el Sr. Llodrà Gayà. 
 
La Sra. Riera Mascaró contesta que es va comunicar el passat 15 de febrer a la 
Delegació del Govern l’acord del Ple. 
 
El Sr. Llodrà Gayà demana si s’ha fet qualque cosa més com per exemple, alguna 
cridada per telèfon als responsables del Ministeri d’Hisenda o als grups parlamentaris. 
 
El batle replica que és pràcticament impossible fer gestions personals a aquest nivell i 
convida a Esquerra Republicana que presenti una esmena en la tramitació dels 
Pressupostos Generals de l’Estat. 
 
2a Pregunta: La realitza el Sr. Llodrà Gayà. 
 
La Sra. Sureda Rosselló explica que l’Ajuntament s’ha posat en contacte amb el 
Consorci d’Informàtica per a la formació sobre el programari lliure, s’ha començat la 
implantació d’aquest programa lliure en el Centre de Dia, també està prevista la 
contractació d’un becari per donar suport a la introducció del programari lliure, etc. 
 
El Sr. Llodrà Gayà demana quina valoració té la regidora sobre la implantació del 
programari lliure i si s’han presentat queixes per funcionaris. 
 
La Sra. Sureda Rosselló contesta que no hi ha cap queixa del personal de l’Ajuntament, 
però que si que s’han detectat alguns problemes per importar les dades del programa 
openoffice.calc al programa de comptabilitat. 
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3a Pregunta: L’efectua el Sr. Llodrà Gayà. 
 
La Sra. Riera Mascaró respon que el document de propostes que el batle va presentar al 
Sr. Bauzà, ho va fer de la mateixa manera que en el seu moment es va presentar al Sr. 
Antich.  Considera que cap de les demandes realitzades al Govern de les Illes Balears es 
poden qualificar com a “brindis al sol”, ja que són serioses, importants i imprescindibles 
per a Manacor.  Pel que fa a la qüestió d’executar un ecobarri a s’Hort de’n Roig, 
necessita de la implicació del Govern de les Illes Balears. 
 
El Sr. Llodrà Gayà estima que no és convenient la creació d’un barri nou a Manacor i 
reclama que s’estudiïn totes les propostes presentades pel batle al President de la 
Comunitat Autònoma en una comissió informativa. 
 
La Sra. Riera Mascaró expressa que les propostes no es sustenten en projectes concrets, 
ja que s’han d’estudiar i analitzar i que, oportunament, s’informarà a tots els regidors. 
 
 
* Presentades pel Grup Municipal Socialista, amb el número 2385 del REG, el 29 de 
febrer de 2012: 

“1. Pel que fa a la pàgina web de l’Ajuntament de Manacor, quin és el cost del 
seu manteniment, qui és el responsable de la seva actualització i quin termini es 
preveu necessari per actualitzar-la en la seva totalitat? 
2. Ha canviat de parer aquest equip de govern respecte al pas de tren tram pel 
passeig Ferrocarril i per tant, insistirà en la necessitat de reanudació i finalització 
de les obres del tram fins a Artà? 
3. Pot el delegat d’Educació informar-nos de quin és l’estat o fase de concreció 
en que es troba el PEC i quina és la intenció d’aquest equip de govern al 
respecte? 
Amanda Fernández Rubí. Portaveu del Grup Municipal Socialista. Manacor, 29 
de febrer de 2012”. 

 
1a Pregunta: L’exposa la Sra. Hinojosa Abenza. 
 
La Sra. Riera Mascaró contesta que el cost és de 4.500 euros/anuals, que s’abonen al 
Consorci d’Informàtica.  El responsable de l’actualització de la pàgina web és el tècnic 
de cada àrea i pel que fa a la imatge corporativa és fa pel Consorci d’Informàtica i els 
informàtics de l’Ajuntament.  Finalment, pel que fa a la qüestió del termini per 
actualitzar, no n’hi ha cap de fixat perquè la web es revisa conforme les disponibilitat de 
recursos humans del Consorci. 
 
La Sra. Hinojosa Abenza posa de relleu la importància que la web municipal estigui 
actualitzada per proporcionar una bona informació a la ciutadania i estima que no du 
tanta feina la revisió de la web.   
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La Sra. Riera Mascaró assenyala que ja s’han fet algunes actualitzacions de la web i 
convida a la Sra. Hinojosa Abenza a participar, presentant els suggeriments que cregui 
convenients. 
 
2a Pregunta: L’enuncia el Sr. Nadal Santandreu. 
 
El batle contesta que l’equip de govern no ha canviat de criteri i manté que el tren 
d’Artà arribi a Manacor, però que no passi pel passeig Ferrocarril. 
 
El Sr. Nadal Santandreu apunta que la pregunta està motivada a un retall de premsa 
sobre la creació d’un ecobarri a la zona de son Fangos, que semblava més bé un anunci 
immobiliari, on s’indicava, entre altres avantatges, que aquest barri estava devora un 
tren. 
 
El batle manifesta que no acaba d’entendre la pregunta, i reitera que no ha canviat de 
posició pel que fa al tren, i que allò que no farà mai és licitar unes obres del tren per 220 
milions d’euros, quan el Govern només tenia partida per 20 milions d’euros. 
 
3a Pregunta: La presenta la Sra. Fernández Rubí. 
 
La Sra. Riera Mascaró respon que l’Ajuntament continua fent feina en el pla educatiu i 
va recollir les dades necessàries per impulsar-lo i realitzà una jornada de reflexió, on 
participaren diversos interlocutors en la matèria.  Així mateix s’han analitzat els punts 
forts i febles del pla.  Explica que una vegada tancat el projecte, es concretaran les 
accions en matèria educativa que s’hauran d’implantar, però adverteix que en aquests 
moments hi ha una mancança important de recursos per impulsar-lo. 
 
La Sra. Fernández Rubí recorda que la jornada de reflexió sobre el pla que es va fer 
l’any 2010, i que en el setembre del 2011 es va remetre, als que havien participat a la 
jornada, un correu de la delegada que continuaria el debat, i, malgrat el temps 
transcorregut, l’Ajuntament no ha fet res. 
 
La Sra. Riera Mascaró manifesta que per executar la recollida de dades, l’Ajuntament 
realitzà una contractació externa, però no obstant no es disposa de recursos econòmics 
per realitzar una nova contractació.  Per altra banda, recalca que el personal tècnic de 
l’Ajuntament s’ha bolcat especialment en la posada en marxa de l’escoleta de 0 a 3 
anys.  Insisteix que l’Ajuntament ha de prioritzar el seus recursos i que el PEC 
continuarà la seva marxa, però en la mesura de les disponibilitats humans i 
econòmiques de l’Ajuntament. 
 
 
* Presentades pel Grup Municipal PSM-IV-EN el 2 de març de 2012, amb núm. de 
RGE 2437: 
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“1.Quin es el projecte que té pensat dur a terme la delegada d’urbanisme als 
terrenys de s’Hort den Roig? 
2 Arrel de les noticies que han sortit a la premsa, ens agradaria saber com estan 
els projectes de construcció de les escoles de Son Macià i de Porto Cristo. 
3. Quines obres s’han dut a terme a Ca’n Bauçà per assegurar la seva solidesa? 
Sebastià Gaià. Portaveu grup municipal PSM-IV-EN”. 

 
1a Pregunta: L’explica el Sr. Oliver Gomila. 
 
El batle li contesta que les Normes Subsidiàries de Manacor són de 1980, la qual cosa 
està provocant greus problemes a l’Ajuntament pel que fa a les peticions 
d’expropiacions de zones verdes, i creu que la única manera d’equilibrar aquesta 
situació és impulsar l’ampliació del creixement urbà a s’Hort de’n Roig, com ja havia 
previst l’equip de govern del Pacte del Progrés, i reduir el sostre d’habitants de la ciutat.  
 
El Sr. Oliver Gomila reconeix que la situació urbanística de s’Hort de’n Roig és 
delicada per l’existència d’un conveni urbanístic que és molt profitós per als propietaris, 
però afirma que la creació de nou sòl urbanitzable no és la solució per resoldre els 
problemes de Manacor, i que l’Ajuntament el que hauria de fer seria aconseguir un 
model de ciutat més sostenible ambientalment. 
 
El batle recorda al Sr. Oliver Gomila que l’Ajuntament tenia la necessitat de classificar 
uns terrenys per construir una nova escola i que el preu de la compensació econòmica es 
va fixar per un tècnic municipal, que és el mateix que participa en el Jurat Provincial 
d’Expropiació.  A més a més, posa de relleu que les cessions previstes en el conveni, a 
favor de l’Ajuntament, són un plus a les fixades a la normativa urbanística.  Destaca que 
el més interessat en complir-se el conveni és l’Ajuntament. 
 
2a Pregunta: La manifesta el Sr. Oliver Gomila. 
 
La Sra. Riera Mascaró desconeix les notícies a què fa referència el Sr. Oliver Gomila i 
recorda que en el passat plenari ja va informar sobre la situació de l’escola de son 
Macià, i, més concretament, indica que el projecte bàsic està elaborant-lo els tècnics de 
l’IBISEC.  Pel que fa a l’escola de Porto Cristo, assenyala que l’Ajuntament està fent 
feina per classificar els terrenys necessaris per destinar-los a la nova escola. 
  
3a Pregunta: La desenvolupa el Sr. Oliver Gomila. 
 
La Sra. Riera Mascaró indica que l’Ajuntament adjudicà les obres per reforçar 
l’estructura de l’edifici de Can Bauzà i que ara, fa uns dies, s’ha aprovat un modificat. 
 
El Sr. Oliver Gomila apunta que la situació de l’edifici és molt delicada, ja que s’ha fet 
una excavació i estan aturades les obres. 
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La Sra. Riera Mascaró assenyala que el que s’està fent és un reforç estructural de 
l’edifici per destinar-lo a oficines, s’ha realitzat un modificat i ara s’està pendent de la 
incorporació del romanent de crèdit. 
 
 
PREGUNTA ORAL 
 
El Sr. Oliver Gomila pregunta si el passat 1 de març, Dia de les Illes Balears, va assistir 
algun membre de l’equip de govern a l’Hipòdrom Manacor a l’acte de lliurament del 
premi “President del Govern de les Illes Balears”, el qual sembla premi “Generalísimo”. 
 
El batle fa esment que el premi “President de les Illes Balears” està creat des de 1998 i 
que no va poder assistir cap membre de l’equip ge govern. 
 
 
PREGUNTES ESCRITES 
 
* Presentades pel Grup Municipal ALM. 

“1. En quina fase se troba la negociació per revisar es contracte de neteja viària 
municipal? 
2. Pensa l’Ajuntament tornar aixecar un pont elevat sobre el riuet de Porto 
Cristo,  com i a on? 
3. Quan començaran a impulsar la campanya de promoció comercial de Manacor 
amb la partida de 50.000 euros que es varen assignar al pressupost per aquest 
objecte? 
Manacor, 1 de març de 2012. Francesc Mateu Capllonch”. 

 
1a Pregunta: La formula el Sr. Mateu Capllonch. 
 
El Sr. Amer Artigues assenyala que des de la delegació de Medi Ambient s’està 
estudiant la reducció de serveis, tant pel que fa a la neteja d’edificis, recollida de fems, i 
manteniment de zones verdes, i que en dates properes es donaran a conèixer.   Destaca 
que l’empresa de recollida de fems i neteja viària ha proposat una pròrroga de dos anys 
del contracte, la qual cosa podria suposar una reducció del preu del contracte de 250.000 
euros.  
 
El Sr. Mateu Capllonch mostra la seva preocupació per la neteja viària, i creu que si es 
baixa més el servei, la neteja encara serà més deficient.  Pensa que la neteja viària té 
moltes mancances, l’empresa contractista no compleix el plec de condicions, i cita, com 
exemple, la manca de neteja de xiclets de la via pública quan fa estona ja va presentar 
un prec en aquest sentit i no s’ha complert.  
 
El Sr. Amer Artigues manifesta que la partida de neteja viària és de 800.000 
euros/anuals, la qual és molt alta, i el que s’hauria de fer és evitar la producció de brutor 
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en les vies públiques, com per exemple la que provoca el mercat dels dilluns.  Insisteix 
que cal reciclar al màxim per reduir el cost de la recollida de fems i beneficiar el medi 
ambient. 
 
2a Pregunta: L’efectua el Sr. Mateu Capllonch. 
 
El batle afirma que en cap moment ha dit que s’ha d’aixecar el pont de Porto Cristo, 
però que creu convenient ampliar els amarraments d’aquest nucli de població, la qual 
cosa impulsaria la seva activitat econòmica.   
 
3a Pregunta: L’exposa el Sr. Mateu Capllonch. 
 
El batle assenyala que el pressupost del 2012 encara no està en vigor, però que, de totes 
maneres, ja ha mantingut una reunió amb una empresa de publicitat per fer una 
campanya de promoció comercial d’una durada de tres anys.   En tot cas, recalca que la 
contractació s’ajustarà a la normativa vigent. 
 
 
3. Dictamen de la Comissió Informativa General: denegació de sol·licituds de 
funcionaris de compatibilitat per exercir una segona activitat. 
 
Dictamen de la Comissió Informativa General de 13 de febrer de 2012 de denegació de 
sol·licituds de funcionaris de compatibilitat per exercir una segona activitat. 
 
La Sra. Rufiandis Cabrer explica el dictamen. 
 
El Ple de l’Ajuntament acorda per desset vots a favor (PP, AIPC, Grup Municipal 
Socialista i Esquerra Republicana) i tres abstencions (ALM i PSM-IV-EN-APIB):  
 

a)  
 

Denegar la sol·licitud de compatibilitat realitzada pel Policia Local Sr. Gabriel Picornell 
Adrover, per exercir una segona activitat en el sector privat, atès que, d’acord amb 
l’informe núm. 15/2012 emès per l’oficial major i que consta a l’expedient, no es pot 
autoritzar ni reconèixer compatibilitat per a l’exercici de qualsevol activitat pública o 
privada al personal funcionari que pertany a un cos de policia local o policia auxiliar, 
excepte aquelles activitats que la legislació estatal sobre incompatibilitats expressament les 
declara com a excepcions, no constituint l’activitat privada, per la qual demana que se li 
autoritzi la compatibilitat, cap excepció de les legalment previstes. 
 

b)  
 

Denegar la sol·licitud de compatibilitat realitzada pel Policia Local Sr. Antoni Rosselló 
Mora, per exercir una segona activitat en el sector privat, atès que, d’acord amb l’informe 
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núm. 14/2012 emès per l’oficial major i que consta a l’expedient, no es pot autoritzar ni 
reconèixer compatibilitat per a l’exercici de qualsevol activitat pública o privada al 
personal funcionari que pertany a un cos de policia local o policia auxiliar, excepte 
aquelles activitats que la legislació estatal sobre incompatibilitats expressament les declara 
com a excepcions, no constituint l’activitat privada, per la qual demana que se li autoritzi 
la compatibilitat, cap excepció de les legalment previstes. 
 
 
4. Dictamen de la Comissió Informativa General: integració plena en els nous grups 
de titulació de policia local de l’Ajuntament de Manacor. 
 
Dictamen de la Comissió Informativa General de 13 de febrer de 2012 d’integració plena 
en els nous grups de titulació de policia local de l’Ajuntament de Manacor. 
 
El Ple de l’Ajuntament acorda per unanimitat: 
 
Integrar de forma plena en els nous grups de titulació de policies de l’Ajuntament de 
Manacor, per acreditació de la titulació acadèmica requerida per accedir a la categoria 
corresponent, gaudint dels drets propis de la carrera administrativa a més dels efectes 
retributius corresponents, al Policia Local, Sr. Rafel Torrens Capellà, agent de policia local 
amb caràcter de funcionari de carrera en propietat, integració plena en el grup C 
(actualment C1), categoria policia, en virtut d’haver superat la prova d’accés a la 
Universitat per a majors de 25 anys i estar en possessió del títol de graduat escolar. 
 
 
5. Dictamen de la Comissió Informativa General: desestimació de recurs de reposició 
interposat per Aguas Manacor SA i pròrroga forçosa i intervenció tècnica de la 
concessió de la prestació del servei d’abastiment i sanejament d’aigua del nucli urbà 
de Manacor. 
 
Dictamen de la Comissió Informativa General de 27 de febrer de 2012 de desestimació de 
recurs de reposició interposat per Aguas Manacor SA i pròrroga forçosa i intervenció 
tècnica de la concessió de la prestació del servei d’abastiment i sanejament d’aigua del 
nucli urbà de Manacor. 
 
El Sr. Amer Artigues explica el dictamen. 
 
El Sr. Llodrà Gayà està d’acord i considera que és exagerada la reclamació de 4.700.000 
euros d’Aguas Manacor SA, i que l’Ajuntament ha de tenir molta cura davant aquest 
recurs. 
 
El Sr. Mateu Capllonch dona el suport al dictamen i demana quina empresa realitzarà la 
intervenció. 
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El Sr. Oliver Gomila anuncia la seva abstenció al considerar que la intervenció afecta a 
una empresa privada. 
 
La Sra. Fernández Rubí també indica que s’abstindrà i creu que és delicat el fet 
d’intervenir l’empresa. 
 
El Sr. Amer Artigues contesta que la intervenció de l’empresa no és cap fet alarmant 
sinó que és habitual al finalitzar les concessions administratives.  Quan a la pregunta del 
Sr. Mateu Capllonch, respecte l’empresa que farà la intervenció, explica que s’ha iniciat 
un procediment negociat amb sis empreses.  Exposa que la intervenció consistirà en 
revisar la comptabilitat, les instal·lacions objecte de reversió, etc.  
 
El batle indica que en el seu moment també li va sorprendre l’acord relatiu a la 
intervenció de l’empresa, però que, segons va explicar-li el secretari, es tracta 
senzillament de comprovar l’estat de la concessió administrativa per poder tenir totes les 
garanties en la nova licitació. 
 
El Ple de l’Ajuntament, per setze vots a favor (PP, AIPC, ALM i Esquerra Republicana) 
i quatre abstencions (Grup Municipal Socialista i PSM-IV-EN-APIB), acorda: 
 
Primera. Desestimar, en base als informes desfavorables que consten a l’expedient, el 
recurs de reposició presentat per Aguas Manacor, SA el 14 de gener de 2011, relatiu a: 

a. Revisió i actualització de la tarifa del contracte. 
b. Reconegui i aboni a la concessionària:  

1. La quantitat de 196.718 € en concepte d’obres executades pel 
contractista. 

2. La quantitat de 4.715.540’11 € en concepte de lucre cessant fins al 31 
de desembre de 2007. 

3. Qualsevol de les quantitats pendents de liquidació exigibles siguin en 
concepte de lucre cessant o execució d’obres des de l’1 de gener de 
2008 fins a la data del seu pagament 

c. El reconeixement i abonament dels interessos devengats.  
 
Segona.  Prorrogar forçosament amb la concessionària Aguas Manacor SA la concessió 
del servei d’abastiment i sanejament d’aigua del nucli urbà de Manacor per un període 
de sis mesos, o sia fins el 14 de setembre de 2012. 
 
Tercera. Intervenir tècnicament la concessió indicada del servei d’abastiment i 
sanejament d’aigua del nucli de Manacor, que es realitzarà per l’empresa que designi la 
batlia presidència. 
 
Quarta. Notificar aquest acord a l’interessat. 
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6. Dictamen de la Comissió Informativa General: aprovació rectificació Inventari 
Municipal a 31.12.2011 
 
Dictamen de la Comissió Informativa General de 27 de febrer de 2012 d’aprovació 
rectificació Inventari Municipal a 31.12.2011. 
 
La Sra. Riera Mascaró explica el dictamen. 
 
Sotmès a votació, el Ple de l’Ajuntament acorda per desset a favor (PP, AIPC, Grup 
Municipal Socialista, PSM-IV-EN-APIB i Esquerra Republicana) i tres abstencions 
(ALM i Sr. Bosch Lliteras, per absència): 
 
1. Aprovar la rectificació de l’inventari general de béns i drets de la Corporació format 
amb referència a la situació a 31 de desembre de 2011, que comprèn els següents 
epígrafs amb la corresponent valoració, excepte la corresponent a l’epígraf-I-Immobles 
que el resum  compren la valoració de les altes a partir de l’1-10-2011 fins 31-12-2011 
degut a que pel ple de data 7-11-2011 s’aprovà la valoració d’aquestes fins 30-9-2011: 
 
 ALTES                                                                                                                   
Valoració 
* I.-   Immobles:.............................................................................................                0 € 
* II.-  Drets reials:..........................................................................................                0 € 
* III.- Mobles de caràcter històric, artístic o de considerable 
          valor econòmic....................................................................................                 0 €    
* IV.- Valors mobiliaris ................................................................................                 0 € 
          crèdits i ...............................................................................................                 0 € 
          drets de caràcter personal:...................................................................                 0 €   
* V.- Vehicles: .............................................................................................. 170.580,63 €  
* VI.-   Semovents..........................................................................................                0 € 
* VII.- Mobles no compresos en els anteriors apartats:.................................                0 € 
* VIII.- Béns i drets revertibles:....................................................................                 0 € 

TOTAL ALTES ......... 170.580,63 €               
 

BAIXES 
* I.- Immobles:..............................................................................................                 0 € 
* II.- Drets reials:.........................................................................................                   0 € 
* III.- Mobles de caràcter històric, artístic o de considerable 
       valor econòmic .....................................................................................                 0  €    
* IV.- Valors mobiliaris ...............................................................................                  0 € 
          crèdits i ..............................................................................................                  0 € 
          drets de caràcter personal: .................................................................                  0 €   
* V.- Vehicles: .............................................................................................         28.334 €            
* VI.- Semovents...........................................................................................                 0 € 
* VII.- Mobles no compresos en els anteriors apartats: ...............................                 0 € 
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* VIII.- Béns i drets revertibles:...................................................................                  0 € 
                                                                        TOTAL BAIXES......         28.334 €   

                                     
DIFERÈNCIA EN AUGMENT DURANT 2011........................................  142.246,63 € 
(altes epígraf-I-Immobles a partir de 01-10-2011) 
TOTAL A 31 DE DESEMBRE DE 2010..................................................  195.127.880 € 
(altes epígraf-I-Immobles fins a 30-09-2011) 
 
TOTAL A 31 DE DESEMBRE DE 2011.............................................  195.270.126,63 € 
 
2. Remetre còpia de l’inventari a la Delegació del Govern, en compliment del disposat a 
l’article 86 del TRRL, i a la Comunitat Autònoma. 
 
 
 
7. Comissió Informativa General: resolució d’al·legacions i aprovació provisional al 
Catàleg del Patrimoni Històric-Artístic 
 
Dictamen de la Comissió Informativa General de 27 de febrer de 2012 sobre resolució 
d’al·legacions i aprovació provisional al Catàleg del Patrimoni Històric-Artístic. 
 
La Sra. Riera Mascaró exposa el dictamen. 
 
El Sr. Llodrà Gayà manifesta el seu acord a l’igual que el Sr. Oliver Gomila, el Sr. 
Nadal Santandreu i el Sr. Amer Artigues. 
 
El Sr. Mateu Capllonch manifesta que s’abstindrà perquè hi ha un immoble del Catàleg 
que afecta a un familiar. 
 
El Ple de l’Ajuntament, per denou vots a favor (PP, AIPC, Grup Municipal Socialista, 
PSM-IV-EN-APIB, ALM i Esquerra Republicana) i una abstenció (Sr. Mateu 
Capllonch), i per tant complint el quòrum de la majoria absoluta previst a l’article 
47.2.ll de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, acordà: 
 
A) Resoldre les al·legacions presentades a l’acord d’aprovació inicial del Ple de 
l’Ajuntament de Manacor de 7 de març de 2011 sobre la nova documentació redactada 
pels serveis tècnics municipals sobre ampliació del Catàleg del Patrimoni Històric 
Artístic de Manacor, adaptació del mateix al Pla Territorial de Mallorca, així com nova 
redacció dels articles 276 al 288  i dues disposicions addicionals de les ordenances de 
les Normes Subsidiàries de Manacor, en el següent sentit: 

 
1r. Desestimar les al·legacions presentades per la Sra. Oliver Vich en relació al 
núm. d’Inventari PI-02; pel Sr. Riera Dalmau, en relació al núm. d’Inventari C-
159; pel Sr. Riera Llinás en relació al núm. d’Inventari C-109; pel Sr. Puerto 
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Rosselló en relació al núm. d’Inventari C-115; pel Sr. Llabrés Rossselló i altres 
en relació al núm. d’Inventari C-140; per la Sra. Grimalt Galmés en relació al 
núm. d’Inventari C-144; pel Sr. Rosselló Ramonell en relació al núm. 
d’Inventari C-88; pel Sr. Febrer Martí en relació al núm. d’Inventari C-102; i pel 
Col·legi Oficial d’Arquitecte sobre inclusió del tancat en fusta i vidre de l’escala 
de la torre de Ses Puntes, tot això en base a les argumentacions que consten als 
informes tècnics i jurídics que s’han emès i que serveixen de motivació al 
present acord. 
 
2n. Estimar parcialment l’al·legació presentada per la Sra. Munar Fullana i altre 
en relació al núm. d’Inventari 26-291; i per la Sra. Obrador Gomila en relació al 
núm. d’Inventari C-133, tot això en base a les argumentacions que consten als 
informes tècnics i jurídics que s’han emès i que serveixen de motivació al 
present acord. 
 
3r. Estimar íntegrament les següents al·legacions presentades pel Sr. Martín 
Laserna en relació a l’element PI-07 i en conseqüència eliminar aquest element 
del Catàleg; per la Sra. Puerto Rosselló i altres en relació a l’element C-97 i en 
conseqüència eliminar aquest element del Catàleg; per la Sra. Munar Fullana i 
altre en relació a l’element 26-289 i en conseqüència eliminar aquest element del 
Catàleg; per la Sra. Duran Nadal en relació a l’element C-131 i en conseqüència 
eliminar aquest element del Catàleg, tot això en base a les argumentacions que 
consten als informes tècnics i jurídics que s’han emès i que serveixen de 
motivació al present acord.  

 
B) Aprovar provisionalment la documentació tècnica redactada pels serveis tècnics 
municipals sobre ampliació del Catàleg Històric Artístic de Manacor, d’adaptació del 
mateix al Pla Territorial de Mallorca, així com nova redacció dels articles 276 a 288 i 
dues disposicions addicionals de les ordenances de les NNSS de Manacor, que inclou el 
contingut de les al·legacions estimades i/o desestimades a que s’ha fet referència a 
l’apartat anterior, així com la inclusió de les prescripcions de l’informe emès per la 
Secretaria de Estado de Cambio Climático, Dirección General de la Costa y del Mar 
sobre inclusió de la zona marítim terrestre a la documentació del Catàleg, així com la 
rectificació d’errades materials d’emplaçaments. 
 
C) Remetre la documentació al Departament d’Urbanisme i Territori del Consell de 
Mallorca, als efectes de la seva aprovació definitiva. 
 
 
8. Moció del grup municipal PSM-IV-EM per instar al Govern de l’Estat a modificar 
la Llei hipotecària a fi de regular la dació en pagament i adoptar les mesures 
necessàries per evitar els desnonaments per motius econòmics. 
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Moció del grup municipal PSM-IV-ExM presentada el 30 de gener de 2012, amb el 
número 1050 de RGE, per instar al Govern de l’Estat a modificar la Llei hipotecària a fi de 
regular la dació en pagament i adoptar les mesures necessàries per evitar els desnonaments 
per motius econòmics. 

 
“Amb l’esclat de la crisi i l’augment de l’atur centenars de milers de famílies 
han arribat a una situació límit que no els permet cobrir les seves necessitats més 
bàsiques.  
 
Segons les dades del Consell General del Poder Judicial, només entre 2007 i 
2010 a l’Estat Espanyol s’han produït prop de 300.000 execucions hipotecàries, i 
les previsions  
diuen que entre 2011 i 2012 es podria arribar a la xifra de 500.000.  
 
Quan això succeeix les famílies no només s’enfronten a la pèrdua del seu 
habitatge sinó també a una condemna financera de per vida: l’entitat bancària 
interposa una demanda i s’inicia el procés d’execució hipotecària, que finalitza 
amb la subhasta de l’immoble. Si la subhasta queda deserta (la qual cosa en 
l’actual context de crisi succeeix en més del 90% dels casos), amb la Llei vigent 
l’entitat bancària s’adjudica l’habitatge pel 50% del valor de taxació i continua  
reclamant el pagament del deute restant, més els interessos i les costes judicials, 
a les persones en situació d’insolvència, mitjançant l’embargament de nòmines, 
comptes, etc., i també amb embargaments als avaladors. És a dir, a més de 
perdre l’habitatge milers de famílies s’enfronten a una condemna financera de 
per vida que es tradueix en una condemna a l’exclusió social i l’economia 
submergida.  
 
Aquesta legislació que permet que les entitats financeres s’adjudiquin els 
habitatges pel 50% del valor de taxació no tan sols és anòmala i no existeix a 
d’altres països del nostre entorn, sinó que a més era desconeguda per les famílies 
quan firmaren els contractes hipotecaris, un fet se suma a la publicitat enganyosa 
amb què es comercialitzaren la majoria d’aquestes hipoteques, a la 
sobrevaloració en les taxacions i al llenguatge de difícil comprensió utilitzat als 
contractes, que ara es descobreix que en molts casos amagava tot tipus de 
clàusules abusives, com és el cas de les clàusules sòl.  
 
Consideram inadmissible i totalment injust que en un estat social i democràtic de 
dret totes les conseqüències de la crisi recaiguin sobre la part més vulnerable del 
contracte hipotecari i, en canvi, les entitats financeres, en bona mesura 
responsables de l’actual crisi, rebin ajudes milionàries que surten dels imposts 
sense haver d’assumir cap responsabilitat, al mateix temps que continuen 
generant milers de milions de beneficis anuals.  
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Tot el que s’ha exposat vulnera l’actual marc jurídic, ja que el dret a l’habitatge 
és un mandat constitucional, especialment recollit a l’article 47 de la Constitució 
espanyola, que diu: “Tots els espanyols tenen dret a un habitatge digne i adequat. 
Els poders públics promouran les condicions necessàries i establiran les normes 
pertinents per a fer efectiu aquest dret...”, i també a l’article 33, que condiciona 
clarament el dret a la propietat privada al compliment de la seva funció social –i 
que a hores d’ara s’incompleix sistemàticament als pisos buits acumulats per 
bancs i caixes–, o a l’article 24, que garanteix la tutela judicial (vulnerat en els 
processos d’execucions hipotecàries on es produeix una clara indefensió). 
També cal tenir en compte els compromisos jurídics en matèria de dret a 
l’habitatge  assumits per l’Estat espanyol en ratificar tractats internacionals 
vinculants com són, entre d’altres, la  Declaració universal de drets humans 
(article 25) i el Pacte internacional de drets econòmics, socials i culturals (article 
11), especialment a partir de la seva Observació general núm. 4 –que concreta el  
contingut del dret a un habitatge adequat–, i de l’Observació general núm. 7 –
que defineix els desallotjaments forçosos com una de les principals vulneracions 
del dret a l’habitatge.  
 
Tot això depèn bàsicament d’una normativa de competència estatal, però els 
seus efectes dramàtics es concreten en l’àmbit municipal, ja que és als 
ajuntaments on es dirigeixen majoritàriament les persones i famílies afectades 
cercant ajuda. Així, els ajuntaments es converteixen en doblement perjudicats: 
en primer lloc, perquè es vulneren els drets fonamentals dels seus ciutadans; en 
segon lloc, perquè en ple context de crisi, quan els recursos són més escassos 
que mai, reben totes les peticions d’ajuda de les persones i les famílies 
empobrides.  
 
La pèrdua d’habitatge priva l’individu o la família de residència i, al seu torn, 
l’absència de residència els exclou de la via administrativa, la qual cosa implica 
la pèrdua de drets i impedeix a les persones afectades realitzar-se tant 
professionalment com familiarment.  
 
Com a conseqüència de l’anterior, els desnonaments –encara més quan suposen 
el manteniment d’un deute en forma de condemna financera– provoquen alts 
nivells d’inseguretat que desencadenen l’alteració de l’ordre públic i la pau 
social, i els ajuntaments tenen l’encàrrec de mantenir la seguretat i l’ordre en el 
conjunt del territori municipal.  
 
Per tot això, el Ple de l’Ajuntament de Manacor adopta el següents  
 
ACORDS  
 
Primer. Demanar al Govern espanyol que, tal com proposen la Plataforma 
d’Afectats per la Hipoteca i altres organitzacions socials, aprovi una modificació 
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de la regulació hipotecària que inclogui la figura de la dació en pagament, de 
manera que en els casos de residència habitual si el banc executa la hipoteca i es 
queda amb l’habitatge tot el deute (principal més interessos i costes judicials) 
quedi liquidat, tal com succeeix en d’altres països de la Unió Europea o als 
Estats Units.  
 
Segon. Instar el Govern a aprovar una moratòria o implementar les mesures 
necessàries per a paralitzar els desnonaments de les famílies en situació 
d’insolvència sobrevinguda i involuntària. Per als milers de desnonaments ja 
produïts, que s’aprovin amb caràcter d’urgència mesures destinades que els 
milers de pisos buits que acumulen les entitats financeres com a conseqüència 
d’aquests embargaments es posin immediatament a disposició de les famílies 
desnonades i sense recursos en un règim de lloguer social, que no superi mai el 
30% de la renda familiar disponible.  
 
Tercer. Establir un protocol que orienti les mesures que des de l’Ajuntament de 
Manacor es puguin implementar per combatre les conseqüències socials dels 
desnonaments dels habitatges a del municipi de Manacor, i que en concret 
inclogui almenys les següents: 
 
a) Reforçar la tasca de coordinació entre Serveis Socials i la resta de regidories, 
per a la resolució el més aviat possible de possibles problemàtiques en matèria 
d’habitatge quan siguin detectades.  
 
b) Sol·licitar al Jutjat de Manacor que faci arribar a l’Ajuntament, als Serveis 
Socials i als grups municipals, l'inici de processos judicials que poguessin 
finalitzar amb el desnonament de les persones demandades.  
 
c) En el cas que es detecti algun cas de possible desnonament, convocar, a través 
de Serveis Socials, als directors de les entitats financeres afectades, o bé als 
administradors de finques, als efectes de rebre informació sobre l’estat 
d’impagament d'hipoteques o contractes de lloguer, i intentar acordar sistemes 
que permetin la moratòria dels processos de desnonament. En  aquestes reunions 
hi seran convocats els diversos grups polítics amb representació en el Ple, 
juntament amb les entitats locals que treballen amb persones amb risc d’exclusió 
i que manifestin la seva voluntat d’assistir-hi.  
 
d) Reforçar la difusió de les ajudes en matèria d’habitatge, tant pel què fa 
referència a l'existència de serveis d’assessorament legal i mediació amb les 
entitats financeres com pel què fa a les ajudes de lloguer (de l’Estat espanyol i 
del Govern de les Illes Balears).  
 
e) Contemplar als pressupostos per a l’any 2012 les ajudes de serveis socials 
destinades a evitar l’exclusió social que, entre d’altres, permetrien evitar certes 
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situacions de talls en subministraments imprescindibles com l’aigua, 
l’electricitat i el gas.  
 
Quart. Traslladar d’aquests acords al Consell de Ministres, al Ministeri 
d’Economia i al Ministeri de Justícia, als grups parlamentaris del Congrés i el 
Senat, al Parlament Autonòmic, a la Plataforma d’Afectats per la Hipoteca i a les 
associacions veïnals del municipi.  
 
Miquel Oliver Gomila. Grup Municipal PSM-IV-ExM. Manacor, 30 de gener de 
2012”. 

 
El Sr. Oliver Gomila explica la moció. 
 
La Sra. Riera Mascaró assenyala que no donaran suport a la moció.   Pel que fa als 
punts 1 i 2 de l’acord té constància que el Govern de l’Estat està estudiant l’adopció de 
mesures dirigides a protegir a les famílies i persones que estan en atur per evitar els 
desnonaments; també s’està fent feina en la possibilitat de la dació de l’immoble en 
pagament del crèdit, etc.  Assenyala, pel que fa al punt 3 de la moció, els Serveis 
Socials de l’Ajuntament s’estan reorganitzant davant la crisi estructural actual i que, en 
tot cas, des dels serveis municipals sempre han donat suport a les famílies amb 
problemes d’habitatge, però sempre lligades a un pla de feina.   Així mateix indica que 
els Jutjats no poden proporcionar a l’Ajuntament la informació sobre possibles 
desnonaments. 
 
El Sr. Oliver Gomila critica que l’actual Govern Espanyol, durant aquests dos o tres 
mesos que ha governat,  només s’ha dedicat a pujar els impostos i retallar els serveis 
públics.  Està obert a negociar la redacció del punt 3 de la moció.  Afirma que la dació 
en pagament és vital. 
 
El Sr. Llodrà Gayà dona el seu suport a la moció i afirma que els bancs estan actuant 
com uns veritables usurers, però creu que hauria de fer alguna rectificació de la moció 
per evitar castigar a la classe mitjana, però que, de totes maneres, votarà a favor de la 
moció. 
 
El Sr. Mateu Capllonch també està d’acord amb la moció i culpabilitza als bancs de la 
situació.  
 
La Sra. Fernández Rubí està a favor del primer i segon punt de la moció i, pel que fa al 
tercer, hauria de realitzar-se alguna rectificació. 
 
El Sr. Gomila Capó qualifica de vergonyós que el Banc Europeu concedeixi crèdits als 
bancs al 1% i aquests els deixen a més del 5%.  Està d’acord amb la moció exceptuant 
el punt tercer. 
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La Sra. Riera Mascaró mostra la seva sorpresa de la postura del Grup Municipal 
Socialista, ja que el PSOE hagués pogut modificar la Llei Hipotecària fa anys.  Per altra 
banda, indica que la dació en pagament no és tant senzilla com es planteja, però que, de 
totes maneres, està disposta a negociar una nova redacció de la moció. 
 
El Sr. Oliver Gomila està d’acord en consensuar una moció conjunta, per la qual cosa 
retira la moció. 
 
 
9. Moció del grup municipal PSM-IV-EM en contra de l’exhibició d’animals 
salvatges en circs. 
 
Moció presentada pel grup municipal PSM-IV-EM en contra de l’exhibició d’animals 
salvatges en circs el 30 de gener de 2012, amb el número 1051 de REG: 

 
“Els animals, siguin de l'espècie que siguin, han de rebre el tracte que, atenent a 
les seves necessitats  etològiques, procuri el seu benestar, i que en els circs 
aquests solen viure en condicions de captivitat allotjats i transportats a llargues 
distàncies en remolcs de camions que no poden satisfer les seves necessitats 
físiques i socials més bàsiques.  
 
Atès que entre els animals que s'exhibeixen als circs hi figuren animals salvatges 
que, encara que hagin nascut en captivitat mantenen els seus instints naturals i el 
procés d'aprenentatge de comportaments antinaturals per a la seva espècie es fa a 
través de la violència.  
 
Atès que el manteniment d'animals salvatges en circs no contribueix ni aporta un 
benefici per a la conservació de les espècies.  
 
Atès que les administracions locals també han de afavorir i potenciar les 
conductes cíviques i de respecte de la ciutadania cap al nostre entorn natural.  
 
Atès que els circs amb animals salvatges no ofereixen una educació ambiental 
apropiada i promouen una visió tergiversada i falsa dels animals, resultant fins i 
tot antieducatiu per als infants, que és el públic majoritari d'aquests espectacles.  
 
Atès que diversos ajuntaments de tot l'Estat i un creixent nombre de països de tot 
el món han prohibit l'actuació d'espectacles amb animals als seus territoris.  
 
Atès que la presència d'animals salvatges a la via pública pot suposar un risc per 
a la salut pública per la possible transmissió de malalties.  
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Atès que els animals salvatges poden ser potencialment molt perillosos i que una 
escapada accidental de les instal·lacions pot tenir conseqüències greus per a la 
integritat de les persones.  
 
Per tot això, el Ple de l'Ajuntament de Manacor adopta el següents  
 
ACORDS  
 
PRIMER. Manifestar el compromís de l'Ajuntament de Manacor amb els 
principis ètics, socials,  ambientals i amb el respecte a no causar patiment als 
animals.  
 
SEGON. Declarar que aquest Ajuntament és contrari a l'exhibició d'animals 
salvatges en circs o en altres activitats que es trobin de manera temporal al 
nostre municipi, amb independència del lloc de residència de les persones 
propietàries o posseïdores d'aquests animals.   
 
TERCER. No autoritzar l'estada ni la instal·lació al municipi de Manacor 
d'animals salvatges de circs,  encara que aquests no participin en l'espectacle.  
 
QUART. Instar a l'equip de govern a iniciar els tràmits per a la modificació de 
les ordenances que  corresponguin.  
 
CINQUÈ. Notificar aquests acords a les diverses associacions animalistes: 
Plataforma balear de defensa dels animals Baldea, Societat protectora d'animals i 
plantes de Mallorca, Animanaturalis, Equanimal... 
  
Miquel Oliver Gomila. Grup municipal PSM-IV-ExM. Manacor, 30 de gener de 
2012” 

 
El Sr. Oliver Gomila dona compte de la moció. 
 
El Sr. Llodrà Gayà declara que és evident que la nostra societat està en un procés de 
canvi constant i, així, a títol d’exemple, espectacles habituals fa uns anys, com eren les 
bregues de galls estan prohibides o els toros, que a Catalunya i a Canàries també s’han 
prohibit.  Creu que per prohibir l’exhibició d’animals salvatges en els circs es requeriria 
una llei autonòmica. 
 
La Sra. Fernández Rubí està d’acord amb la moció i proposa una esmena “in voce” 
consistent en promoure una campanya de sensibilització dels nins i nines envers al 
maltractament d’animals. 
 
El Sr. Amer Artigues indica que des de fa tres anys ja no s’instal·la cap circ a Porto 
Cristo. 
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El batle manifesta que està totalment d’acord amb l’esperit de la moció i que, per tant, 
no s’haurien d’exhibir animals salvatges en els circs, però que, segons l’informe de 
Secretaria, l’Ajuntament només pot prohibir aquests tipus d’activitats en terrenys de 
titularitat pública, ja que, en la resta, si reuneixen els requisits legals, l’Ajuntament no 
pot limitar aquesta activitat.  Per aquest motiu, votaria a favor dels punts 1, 2 i 5, i 
respecte als punts 3 i 4 únicament si es refereix a terrenys de titularitat municipal. 
 
El batle assenyala que s’hauria d’afegir a l’esmena “in voce” de la Sra. Fernández Rubí 
“segons los possibilitats econòmiques de l’Ajuntament”. 
 
El Sr. Oliver Gomila accepta introduir l’esmena d’addició “in voce” de la Sra. 
Fernández Rubí i modificar el punt 3 en el sentit exposat pel batle, i suprimir el punt 4. 
 
El Ple de l’Ajuntament acorda per unanimitat: 
 
PRIMER. Manifestar el compromís de l'Ajuntament de Manacor amb els principis ètics, 
socials, ambientals i amb el respecte a no causar patiment als animals.  

 
SEGON. Declarar que aquest Ajuntament és contrari a l'exhibició d’animals salvatges 
en circs o en altres activitats que es trobin de manera temporal al nostre municipi, amb 
independència del lloc de residència de les persones propietàries o posseïdores 
d’aquests animals.   

 
TERCER. No autoritzar l'estada ni la instal·lació, en terrenys municipals del municipi 
de Manacor, de circs d’animals salvatges, encara que aquests no participin en 
l’espectacle.  
 
QUART. Realitzar, en la mesura de les possibilitats econòmiques de l’Ajuntament, una 
campanya de conscienciació entre els escolars per fer veure que hi ha possibilitat de 
gaudir de les activitats de lleure sense maltractar els animals. 
 
CINQUÉ. Notificar aquests acords a les diverses associacions animalistes: Plataforma 
balear de defensa dels animals Baldea, Societat protectora d'animals i plantes de 
Mallorca, Animanaturalis, Equanimal... 
 
 
Moció urgent 
 
Moció de tots els grups municipals per garantir el servei de transport entre els 
diferents nuclis de població del municipi de Manacor 
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Moció que presenten els grups municipals PP, AIPC, PSOE, PSM-IV-E, ALM, 
Esquerra per garantir el servei de transport entre els diferents nuclis de població del 
municipi de Manacor de 27 de febrer de 2012: 
 

“El terme municipal de Manacor és un dels més extensos de l’illa de Mallorca, 
compta amb una extensió de 260 km2 i amb 35 km lineals de costa. El territori esta 
format per un total de 8 nuclis urbans, tots amb un nombre més o menys significatiu 
d’habitants: 
 

• Manacor, amb un total de 29.136 habitants, comptant entre Manacor, Son 
Mas, Son Talent i disseminat. 

• Porto Cristo, 7.718 habitants, sumant disseminat, Porto Cristo i Sa Marineta. 
• S’Illot- Cala Morlanda, 1.918 habitants 
• Cales de Mallorca, 1.087 habitants 
• Son Macià, 972 habitants 
• Cala Murada, 916 habitants  
• Cala Anguila- Cala Mendia, 619 habitants 
• Estany d'en Mas, 273 habitants 

 
Tot sumant un total de 42.639 habitants empadronats al municipi. Amb aquesta gran 
extensió lineal de costa que tenim, cal pensar amb la gran afluència turística en els 
diferents nuclis durant els mesos de temporada alta, que comprenen entre el mes de 
maig i octubre, durant els quals la població creix significativament, fins arribar a 
duplicar-se i a triplicar-se.  
 
Manacor, és el centre administratiu, comercial i educatiu dels distints nuclis del seu 
municipi, per això, les freqüències i els horaris han de cobrir les necessitats de 
mobilitat dels nostres ciutadans. 
 
Pel tal de facilitar la mobilitat dels habitants dins el territori, el Consorci de 
Transports de les Illes Balears posa a la nostra disposició un servei de bus amb 
diferents línies i horaris. Com és lògic, els mesos d’estiu augmenten les expedicions 
i freqüències del servei de bus per tal de cobrir la demanda. En canvi, durant els 
mesos d’hivern, les expedicions i horaris es redueixen. 
 
Un cop revisats i estudiats els trajectes que efectuen les diferents línies de bus i els 
seus horaris, entre els mesos octubre i març, considerem necessàries algunes 
modificacions per tal de millorar la qualitat del servei i satisfacció dels usuaris.  

 
Per tal d’aconseguir solucionar el problema de mobilitat dels nostres ciutadans, 
s’eleva al Ple de l’Ajuntament la següent 
 
PROPOSTA. 
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Instar el Consorci de Transports que efectuï les següents modificacions en el servei 
de bus regular, per tal de garantir el servei de transport entre els diferents nuclis de 
població del municipi de Manacor: 
 
1. La L412, que parteix de Son Servera a les 07.10 hores i que passa per s’Illot i 
Porto Cristo, hauria de sortir a les 07.00 hores, fent així viable l’ús d’aquesta línia 
als que comencen la seva jornada escolar o laboral a les 08.00 hores. 

 
2. L 424, Cales de Mallorca- Manacor,  mantenint els horaris actuals d’aquesta ruta, 
la línia hauria de partir de Cala Murada, per poder donar servei de transport a aquest 
nucli de població. Alhora, fer aturada per s’Espinagar, ja que no suposa modificació 
de la ruta. Pot ser a la demanda en el període comprès entre els mesos d’octubre i 
març, ambdós inclosos.   
 
3. Posar a disposició dels ciutadans de Cala Anguila- Cala Mendia un servei de bus 
fins a Porto Cristo que enllaci amb la L412, Porto Cristo - Manacor, encara que 
aquest servei sigui a la demanda.  
 
4. Ampliar l’horari de sol·licituds d’aquells serveis que són a la demanda fins a les 
19.00 hores del dia anterior. 
 
5. Es prega que abans de prendre acords futurs respecte als horaris, es tenguin en 
compte les necessitats del municipi i, per això, l’Ajuntament de Manacor sigui 
escoltat. 

 
Manacor, 27 de febrer de 2012. Els portaveus dels grups municipals de Partit 
Popular de Manacor. Grup Municipal Socialista. PSM-IV-EN-APIB. AIPC. ALM. 
Esquerra Republicana”. 

 
El Sr. Oliver Gomila llegeix la moció consensuada. 
 
El Ple de l’Ajuntament acorda per unanimitat declarar d’urgència la present moció i: 
 
Instar el Consorci de Transports que efectuï les següents modificacions en el servei de 
bus regular, per tal de garantir el servei de transport entre els diferents nuclis de 
població del municipi de Manacor: 

 
1. La L412, que parteix de Son Servera a les 07.10 hores i que passa per s’Illot i Porto 
Cristo, hauria de sortir a les 07.00 hores, fent així viable l’ús d’aquesta línia als que 
comencen la seva jornada escolar o laboral a les 08.00 hores. 
 
2. L 424, Cales de Mallorca- Manacor,  mantenint els horaris actuals d’aquesta ruta, la 
línia hauria de partir de Cala Murada, per poder donar servei de transport a aquest nucli 
de població. Alhora, fer aturada per s’Espinagar, ja que no suposa modificació de la 
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ruta. Pot ser a la demanda en el període comprès entre els mesos d’octubre i març, 
ambdós inclosos.   

 
3. Posar a disposició dels ciutadans de Cala Anguila- Cala Mendia un servei de bus fins 
a Porto Cristo que enllaci amb la L412, Porto Cristo - Manacor, encara que aquest 
servei sigui a la demanda.  

 
4. Ampliar l’horari de sol·licituds d’aquells serveis que són a la demanda fins a les 
19.00 hores del dia anterior. 

 
5. Es prega que abans de prendre acords futurs respecte als horaris, es tenguin en 
compte les necessitats del municipi i, per això, l’Ajuntament de Manacor sigui escoltat. 
 
El batle agraeix a la Sra. Bover Sansó la tasca realitzada i a tots els grups, especialment 
al PSM-IV-EN-APIB per la voluntat d’arribar a un consens en aquesta matèria. 
 
 
El president aixeca la sessió, de la qual estenc aquesta acta. 
 
 
El secretari general      El batle president 
 
 
 
Antoni Benlloch Ramada     Antoni Pastor Cabrer 
 
 
 


